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 Ľudia chcú mať slobodu, ale 
sloboda neprichádza sama. nie-
kedy o ňu musíme zabojovať. 
byť slobodný však znamená byť 

zodpovedný, chrániť si výdobyt-
ky občianskych práv a sociálnych  

a pracovno-právnych zákonov. 

 kvalita života sa 
ale nemeria len úrovňou od-
meňovania. dôležité sú tiež 
medziľudské vzťahy, rodi-
na, istota... ak však chceme 
napredovať, musíme mať 
lídrov, ktorí vedia, čo je po-
trebné a dôležité pre zlepše-

nie kvality života a vedia, ako to urobiť. niekedy však aj 
pri voľbe lídrov spravíme dve chyby. uveríme klamstvu  
a populistom, ktorí len rozprávajú, ale nič nespravia,  
a pritom prestávame veriť v pravdu a v ľudí, ktorí majú 
za sebou výsledky. 

 správny líder je ten, ktorý nevidí len seba, ale učí 
sa dávať a robiť aj pre druhých a slabších. dnes musí-
me nastaviť lídrom tohto štátu zrkadlo a povedať silou 
ľudí, čo sa nám nepáči. Lebo sú politici, ktorí sa začnú 
správať rozumne, až keď vyčerpajú všetky možnosti. 

 naša slušnosť nemôže byť našou slabosťou, ale 
arogancia nebýva žiadnou výhodou. dobré dni nám 
prinášajú šťastie, tie zlé nás robia skúsenejšími. Má-
me rozum a slobodnú vôľu, vieme rozoznať dobro od 
zla a slobodne sa rozhodnúť. čo si vyberieme? ak zlo 
pomenujeme a postavíme sa voči nemu so všetkými 
nástrojmi odborárskeho boja, nebude mať naďalej nad 
nami nijakú moc. 

 Nastal čas, nebojme sa teda konať!

 Lebo tam, kde sú silné odbory, je aj silná demo-
kracia, silný sociálny dialóg a práva ľudí majú ze-
lenú.

PhDr. Emil MACHYNA,
predseda Rady OZ KOVO

Na slovíčko s predsedom
Emilom MACHYNOM:

 v rámci reštrukturalizácie firmy avizovalo  vedenie 
spoločnosti  ešte na jar tohto roku zánik alebo výraznú 
redukciu výrobnej časti podniku, v rámci ktorej malo prísť 
o prácu takmer 360 ľudí. na protest proti tomuto rozhod-
nutiu sa začiatkom júna uskutočnil v areáli závodu hodi-
nový výstražný štrajk zamestnancov. spoločnosť ses a.s. 
Tlmače je totiž najväčším zamestnávateľom v regióne  
a mnohí ľudia tu odpracovali desiatky rokov či dokonca 
celý svoj pracovný život. 
 nakoniec sa vedenie firmy – aj vďaka iniciatíve odborov, 
postoju zamestnancov a medializácii - rozhodlo časť výro-
by zachovať. Pôvodne uvažovali len o udržaní konštrukč-
no-inžinierskej časti podniku so 130–imi zamestnancami. 
Potom sa hovorilo o zachovaní 300 pracovných miest.  
v závere minulého roka ich pritom v závode pracovalo  
v priemere 533, rok predtým 553 ľudí a v časoch rozkvetu sa 
táto 70-ročná firma pýšila dokonca tisíckami zamestnancov.

V novembri tretia vlna
 k prepúšťaniu sa vyjadril aj Jozef ŠuMeraJ, predse-
da základnej organizácie oz kovo ses Tlmače: „zhruba 
nejakých dvesto ľudí by sa to malo celkom dotknúť. Išlo to  
v takých troch vlnách, aby sa stihla dokončiť výroba, kto-
rú sme mali. dve vlny už vlastne prebehli, pričom prvým 
prepusteným začala plynúť výpovedná doba v júli. Tretia 
by mala byť teraz, koncom novembra.“

Strojárne v Tlmačoch 
pokračujú v prepúšťaní
 Závod na výrobu kotlov pre elektrárne, teplárne  
a spaľovne – Slovenské energetické strojárne (SES) Tl-
mače – pokračujú v znižovaní počtu zamestnancov. Od 
konca leta prepustili stovku ľudí a rovnaký osud čaká aj 
ďalších sto pracovníkov. 

koz sr: PETÍCIA ZA ZACHOVANIE 
ZAMESTNANECKÝCH PRÁV
 Konfederácia odborových zväzov (KOZ) SR začína s petíciou za vyhlásenie referenda na ochranu práv zamest-
nancov a zachovanie postavenia odborov na Slovensku. Na tlačovej besede v Bratislave to 26. novembra tohto 
roku uviedol prezident KOZ SR, Marián MAGDOŠKO, čím spomínanú petíciu aj oficiálne odštartoval. 
 konfederácia odborových zväzov sr nesúhlasí s opa-
treniami vlády, ktoré zhoršujú postavenie pracujúcich. Po 
sérii protestných pochodov v šiestich krajských mestách  
a protestných akciách v bratislave, ako aj v online pries-
tore, tiež po listoch, adresovaných premiérovi, poslancom 
národnej rady sr a prezidentke sr so žiadosťou o zasta-
venie opatrení, ktoré výrazne znižujú mzdové a sociálne 
štandardy pracujúcich, či po podaní na Generálnu proku-
ratúru sr kvôli protiprávnemu konaniu ministra práce, so- 
ciálnych vecí a rodiny, organizuje teraz koz sr petíciu. 

 Cieľom  je vyzbierať potrebný počet podpisov na vy-
písanie referenda s otázkami, ktoré žiadajú zlepšenie 
postavenia pracujúcich a návrat do stavu pred prijatím 
opatrení negatívne ovplyvňujúcich ich postavenie. 

 Podpisom petície za vypísanie referenda môžu dať ob-
čania najavo, že nesúhlasia s opatreniami vlády, ktoré zni-
žujú mzdové a sociálne štandardy pracujúcich a negatívne 
zasahujú do postavenia a práv zamestnancov. 
 Petíciou žiada koz sr prezidentku slovenskej republi-
ky, aby vyhlásila referendum o nasledujúcich otázkach: 

1/ Aby minimálna mzda na Slovensku dosahovala as-
poň 60 % z priemernej mzdy na Slovensku. 

2/ Ďalšou otázkou sa majú riešiť príplatky za prácu  
v noci, či v sobotu a nedeľu, ktoré by mali byť naviazané 
na minimálnu mzdu.  a to:
- v sobotu najmenej 50% minimálnej mzdy
- v nedeľu najmenej100% minimálnej mzdy 
-  v noci  najmenej 40% minimálnej mzdy

3/ občania sa prostredníctvom petície majú vyjadriť aj 
k tomu, či by sa šesť minimálnych mzdových nárokov 
podľa stupňa náročnosti práce malo stanovovať ako 
násobok základnej sumy minimálnej mzdy a koeficien-
tu minimálnej mzdy pre príslušný stupeň náročnosti. 

4/ Štvrtá otázka rieši reprezentatívnosť a zastúpenie 
odborov v Hospodárskej a sociálnej rade SR – tzv. tri-
partite - na základe najvyššieho počtu členov. 

Pokračovanie na 2. strane.

Pokračovanie na 2. strane.

CITÁT MesIaCa

„Nepredávajte počestnosť, aby ste si 
kúpili bohatstvo, a ani slobodu, 

aby ste si kúpili moc.“
Benjamin FRANKLIN  (1706 -1790) 

americký novinár, vedec, diplomat a revolucionár

„Keď chceme 
slobodu, musíme 
zabojovať!“
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 k situácii sa svojho času vyjadril aj Martin PaŠTIka, 
generálny riaditeľ ses v Tlmačoch: „Manažment hľadá rie-
šenie pre zachovanie výroby v ses, aj riešenie pre nasta-
venie takého personálneho dimenzovania firmy, aby firma 
nebola ohrozená ďalej v likvidite a udržala sa tá značka 
ses na trhu.“
 Podnik ses a.s. Tlmače nedávno vo svojej výročnej 
správe za rok 2019 zverejnil, že sa im nedarí znížiť dosiah- 
nutú stratu. naopak, v roku 2019 ju prehĺbili na takmer 
9,6 miliónov  eur, a to pri dosiahnutých tržbách z hlav-
nej činnosti vo výške takmer 42,1 miliónov eur. ako sa 
ďalej uvádza vo výročnej správe, v aktuálnej situácii je 
firma vystavená viacerým rizikám, ku ktorým - okrem iné-
ho - zaraďuje expanziu ázijských dodávateľov vo výrobe  
a v inžinieringu, nedostatočnú sieť obchodných zastúpe-
ní v zahraničí, nedostatočnú  veľkosť domáceho trhu, 
ale aj riziko zmeny právnych predpisov a riziko likvidity.  
v budúcnosti je však – podľa vedenia spoločnosti - zais-
tené neprežité pokračovanie spoločnosti ako zdravo fun-
gujúceho podniku.

 spoločnosť vyrába a dodáva parné kotly na spaľovanie 
uhlia, oleja, plynu, biomasy a odpadu. okrem slovenska 
a českej republiky pôsobí aj v srbsku, na kube, v Turecku, 
na ukrajine či v brazílii. od marca 2016 je jej majoritným 
akcionárom spoločnosť eP Industries a.s.

A. Fáková, TASR

To znamená, že reprezentatívnymi  zástupcami zamest-
nancov a zároveň ich zástupcami v tripartite by mali byť 
tie odbory, ktoré majú najvyšší počet členov. 
5/ Občania by tiež mali v petícii vyjadriť súhlas s tým, 
aby odborová organizácia mohla pôsobiť u zamestná-
vateľa aj v prípade, že jeden alebo viacero členov od-
borového orgánu nebude zamestnancami zamestnáva-
teľa, u ktorého pôsobí odborová organizácia.

 „sú to všetko veci, kvôli ktorým sme v auguste odišli 
z tripartity a ktoré sme akcentovali na protestných zhro-
maždeniach,“ povedal prezident koz sr, M. MaGdoŠko. 

Spúšťačom rokovania 
o minimálnej mzde
 Pripomeňme, že predstavitelia koz sr odišli koncom 
augusta tohto roka z rokovania tripartity na protest pro-
ti tomu, že minister práce M. kraJnIak  priamo na nej 
inicioval jednostranné stretnutie a následne aj dohodu so 
zamestnávateľmi pri rokovaní o výške budúcoročnej mi-
nimálnej mzdy. Tá stúpne z tohtoročných 580 eur na 623 
eur, hoci pôvodne sa mala – v zmysle zákona o minimál-
nej mzde - automaticky zvýšiť na 655 eur. 
 Pritom na túto tému sa uskutočnili od parlamentných 
volieb len dve stretnutia a viac už tripartita nezasadala.  
a to historicky prvý raz ani k návrhu  budúcoročného štát-
neho rozpočtu, čo sa doteraz ešte nestalo. 
 vyznieva to paradoxne aj preto, že terajší minister prá-
ce M. kraJnIak pred rokom – ešte ako poslanec v opozícii - 
hlasoval za prijatie zákona o minimálnej mzde, ktorý určo-
val pevný výpočet jej výšky (60 % priemernej mzdy spred 
dvoch rokov), pričom toto rozhodnutie teraz sám znegoval 
novoprijatou novelou. aj preto šéf odborov M.MaGdoŠ-
ko označuje ministra práce za toho, kto „porušuje všetko,  
čo sa dá“ a prezentuje „neskutočnú aroganciu moci“.  

Petícia ako nástroj
 Petícia by zároveň mala byť reakciou zamestnan-
cov na dnešný stav, kedy sa návrhy zákonov, ovplyv-
ňujúcich ich pracovný i súkromný život, prijímajú bez 
diskusie a v skrátenom legislatívnom konaní.
 „už dnes poznáme negatívne dopady prijatých či navr-
hovaných legislatívnych zmien, ktoré nielenže narušia do-
teraz zákonom garantované mzdové a sociálne štandardy 
zamestnancov, ale veľkou mierou potrestajú odbory za 
obhajobu ústavného práva zamestnancov na primeranú 
mzdu,“ uviedol prezident koz sr Marián MaGdoŠko.

 viceprezidentka koz sr,  Monika uhLerovÁ: „Je po-
trebné aj teraz zopakovať, že dopady pandémie a záchra-
na ekonomiky opäť skončila na pleciach zamestnan-
cov. A opäť raz si utiahnu opasky len oni. Počas krízy 
buď stratili prácu, znížil sa im príjem, alebo boli odkázaní 
na sociálne dávky. novelizovanou legislatívou sa im zni-
žujú aj minimálne mzdové tarify a zmrazujú príplatky  
v budúcom roku. Účet za obnovu ekonomiky znovu zapla-
tia zamestnanci!“ doplnila viceprezidentka.

 Petíciu tak bude možné podpísať online formou cez 
elektronický podpis priamo na stránke kozsr.sk/peticia, ale 
podpisy pod petičné hárky začne koz sr prostredníctvom 
svojich členských odborových zväzov zbierať aj na praco-
viskách či verejnosti. 

 Ďalšie informácie nájdete aj na: 
https://www.peticie.com/peticiakozsr.

Anita Fáková, kozsr.sk

Strojárne v Tlmačoch 
pokračujú v prepúšťaní

koz sr: PETÍCIA ZA ZACHOVANIE 
ZAMESTNANECKÝCH PRÁV

Vážení zamestnanci, 
zamestnankyne, 
pracujúci,

Máte?

  Plat, z ktorého si môžete vyskakovať?
  Tučné bankové konto?
  Veľkú haciendu?

Nie?
A napriek tomu vláda berie práve od vás!

Čo vám už stihla vziať?

  396 € ročne na minimálnej mzde
  V priemere 1080 € ročne na príplatkoch
  13. dôchodok

A to ešte nie je všetko!
Čo chystá ďalšieho?

  Neskorší odchod do dôchodku 
  Oslabiť práva zamestnancov a odborov
  Hrozí znižovanie stavu zamestnancov vo verejnej a štátnej službe
  Nulové navýšenie platov vo verejnej a štátnej službe

Nesúhlasíte? Tak sa pridajte!
  Podpíšte petíciu za zachovanie 

 pracovných a sociálnych  
štandardov pracujúcich!

  Zdieľajte túto výzvu s kolegami,  
známymi!

  Pridajte sa k odborom!

#Rešpektpracujúcim

Nedajme si vziať naše práva!

Pokračovanie z 1. strany.

Pokračovanie z 1. strany.
 drvivej väčšine zamestnancov sa plat nezmenil, 
pričom zvýšenie platu dostalo len 8 % oslovených za-
mestnancov. Posledné zvýšenie platov si väčšina za-
mestnancov na slovensku užila vlani. Takúto odpoveď 
uviedlo 28 % respondentov, ďalších 13 % uviedlo, že si 
platovo polepšili naposledy v roku 2018 a celkom 14 
% slovákov si vylepšený zárobok užilo pred viac ako 
dvoma rokmi. vyplýva to z prieskumu, ktorý v októbri 
tohto roka realizovala agentúra Focus .

Nízky plat, zlé podmienky 
a veľa nadčasov 
 Nízky plat, nevyhovujúce pracovné podmienky 
a príliš veľa nadčasov sú hlavné dôvody, prečo sa 
Slováci rozhodnú pre zmenu zamestnania. najčas-
tejším dôvodom ukončenia pracovného pomeru je  
nespokojnosť s platom. Takúto odpoveď uviedla vyše 
tretina respondentov, a to v každom kraji na sloven-
sku. 
 na druhom mieste skončili nevyhovujúce pra-
covné podmienky. viac ako desatina oslovených tiež 
uviedla, že v predošlej práci sa nedokázali vysporia-
dať s príliš veľkým množstvom pracovných povinností  
a nadčasov, zlou dostupnosťou, nemožnosti kariérne-
ho rastu či nevyhovujúcim nadriadeným.
 Priaznivú situáciu na zmenu práce vidí v tomto ro-
ku len málokto. kým vlani  to takto vnímalo 35 % ľudí, 
v tomto roku, ktorý výrazne poznačila koronakríza, sa 
tento podiel znížil iba na 6 percent. 
 Drvivá väčšina Slovákov tiež nevidí dobrú príle-
žitosť na kariérne zmeny. aktuálnu situáciu hodnotí 
negatívne až 90 % opýtaných. rok 2020 chcú prečkať 
v súčasnom zamestnaní a s príchodom nového roka 
pozerať po niečom novom - o takomto novoročnom 
predsavzatí uvažuje cca 11 percent ľudí. naopak, až 
87 % opýtaných potvrdzuje, že zmenu práce nemá  
v pláne ani v roku 2021. 
 slováci v prieskume uvádzali, že od zmeny zamest-
nania ich najviac odrádzajú obavy z nestability nového 
pracovného miesta, strach z finančnej krízy, vyšší vek, 
nudnosť dochádzania za prácou mimo svojho regiónu 
či záväzky voči finančným inštitúciám a rodine.

 Málo pracovných príležitostí v ich regióne či 
nízke platové ohodnotenie v pracovných inzerá-
toch. Tieto dve veci uvádzali respondenti ako najviac  
frustrujúce pri hľadaní si nového uplatnenia. viac 
ako 30 % ľudí uviedlo, že častými nepríjemnosťami,  
s ktorými sa stretávajú, sú tiež nedostatok pracovných 
príležitostí v oblasti ich záujmu a chýbajúca reakcia zo 
strany zamestnávateľa na odoslaný životopis.
 Pri odpovediach o frustrácií pri hľadaní si práce cez 
internet sú pomerne rozličné odpovede v jednotlivých 
regiónoch. uchádzači v bratislavskom kraji považujú 
za najväčší problém nereagovanie zamestnávateľov 
na odoslanie životopisu, v nitrianskom a Trnavskom 
kraji išlo o nízke platy v inzerátoch, v Trenčianskom 
a Žilinskom málo pracovných príležitostí v oblasti zá-
ujmu uchádzačov a respondenti v Prešovskom, košic-
kom a banskobystrickom kraji uvádzali najčastejšie 
nedostatok pracovných príležitostí v regióne. 

Sita, red.spracované

13 % zamestnancov 
MÁ NIžšÍ PlAT
 V tomto roku sa pre koronakrízu znížil plat 13-
im percentám zamestnancov. Desať percent z nich 
pritom naďalej dostáva znížený plat a trom percen-
tám zamestnancov sa ich mzda už naspäť zvýšila. 
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 Minister práce, sociálnych vecí a rodiny, Milan KRAJ- 
NIAK, navrhuje 10 zmien ústavného zákona o dôchod-
kovom systéme na Slovensku, ktoré majú zaistiť „spra- 
vodlivý dôchodok pre každého“. Novinky v ňom čakajú 
aj druhý dôchodkový pilier. Návrh je aktuálne v medzire- 
zortnom pripomienkovaní a do Vianoc ho chce minister 
predložiť vláde. Platiť má od roku 2022, niektoré usta-
novenia od roku 2023 (rodičovský príspevok) a niek- 
toré od roku 2024 .

 časť návrhov v zákone vyvoláva výhrady a otázniky, 
alebo skrýva možnosti, o ktorých sa predtým len rámcovo 
uvažovalo. Jedna z nich napr. dláždi cestu pre vznik štát-
nej dôchodkovej správcovskej spoločnosti (dss). asociácia 
dôchodkových správcovských spoločností (adss) sa však  
v takom prípade obáva, či štátna dss nebude mať iné, lep-
šie podmienky fungovania, ako jej súkromní konkurenti. 
 návrh zákona ráta aj s tým, že do druhého piliera si 
sporitelia budú odvádzať štvrtinu dôchodkových odvodov. 
To, že tento podiel bude garantovať ústavný zákon by však 
znamenalo, že v budúcnosti nebude pre vládnych politi-
kov také jednoduché meniť ho.
 v súčasnosti sa na dôchodkové poistenie odvádza 18 %  
z hrubej mzdy, z toho 4,5 % do druhého piliera. dôchodok  
z prvého piliera pritom aktuálne  tvorí viac ako 95 % príjmu 
slovenských dôchodcov. ak by prešli krajniakove zmeny, 
predpokladá sa, že príjem z neho by klesol na 60%.vicegu-
vernér národnej banky slovenska Ľudovít Ódor a ekonóm 
Pavol PovaLa vlani vydali analýzu, podľa ktorej „druhý 
pilier funguje veľmi dobre v teórii, avšak v stredoeuróps-
kej realite ďaleko zaostáva za svojím potenciálom“. ak by 
druhý pilier fungoval ideálne, sporitelia by podľa nich mali 
dnes na účtoch o dve až sedem miliárd eur viac.

Čo teda prináša 
KRAJNIAKOV návrh?
1. 40 ODPRACOVANÝCH ROKOV 
 Ľudia budú môcť po novom ísť do dôchodku po 40 od-
pracovaných rokoch. zatiaľ však nie je známe, aká bude 
výška dôchodku a ani viaceré podrobnosti v súvislosti po-
beraním sociálnych dávok a pod. v súčasnosti je odchod 
veku do dôchodku u každého individuálny, dôchodkový 
strop je 64 rokov, ale pracovať sa dá aj dlhšie. rozhoduje 
ale aj počet detí. za každé dieťa ide žena (alebo aj muž) do 
penzie o pol roka skôr. dôchodkový strop je 64 rokov. 
2. MINIMUM NA PENZIU
 Ministerstvo navrhuje, aby tí, ktorí 40 rokov neodpra-
cujú, mali nárok na dôchodok po odpracovaní minimálne 
15 rokov. vek odchodu do dôchodku sa týmto ľuďom vy-
počíta podľa strednej dĺžky života.
3. AUTOMATICKÝ VSTUP DO II. PILIERA 
 návrh hovorí aj o automatickom vstupe do druhého 
piliera pre mladých ľudí, teda tých, ktorým do dôchodku 
zostáva 30 a viac rokov. ak sa rozhodnú z neho vystúpiť, 
budú na to mať dva roky. Pôvodne bol vstup do druhého 
piliera pre ľudí mladších ako 35 rokov dobrovoľný, no už  
z neho nemohli vystúpiť. 
4. VÝŠKA ODVODOV DO II. PILIERA
 najmenej 1/4 odvodov (teda minimálne 6 %) na 
dôchodok pôjde do druhého piliera. v roku 2019 sa  
z dôchodkového poistenia do II. piliera presúvalo 4,75 %, 
tento rok 5 %. 
5. ROVNOSŤ PRI STAROSTLIVOSTI O DIEŤA 
 ak niekto nepracuje, lebo sa stará o dieťa, nesmie 
to mať negatívny vplyv na výšku jeho dôchodku. Ten-

to návrh by mal nastaviť jednotné dôchodkové poiste-
nie počas rodičovskej alebo materskej dovolenky. ak 
je žena doma s dieťaťom, dôchodkové poistenie za ňu 
platí štát, a to z vymeriavacieho základu, ktorý je však 
vo výške iba 60 % z priemernej mesačnej mzdy spred 
dvoch rokov. 
6. RODIČOVSKÝ BONUS
 deti budú môcť pomôcť svojim rodičom. do dôchodku 
im budú môcť prispievať 1/5 zo svojich odvodov. Podľa 
ministra tento návrh odstraňuje diskrimináciu ľudí, ktorí 
majú deti, pretože práve tí majú nízke dôchodky. 
7. JEDNORAZOVÉ VYPLÁCANIE 
 zákon garantuje, že dôchodok z druhého piliera budú 
ľudia dostávať do konca života. bude ho možné vyplatiť aj 
jednorazovo, a to v prípade ťažkej životnej situácie, alebo 
ak máte nasporenú nízku sumu. doteraz bolo jednorazové 
vyplatenie možné iba za špecifických podmienok. 
8. VALORIZÁCIA 
 výška dôchodkov sa má každoročne valorizovať, teda 
zvyšovať podľa miery inflácie. 
9. SOLIDÁRNOSŤ 
 solidárne nastavenie dôchodkového systému, ktoré 
platí aj dnes, by po novom malo byť ukotvené v ústav-
nom zákone. Teda tí, ktorí zarábajú viac a odvádzajú si na 
dôchodok vyššiu sumu, budú solidárni s tými, ktorí si na 
neho odvádzajú menej.
10. JEDNORAZOVÉ NAVÝŠENIE 
 Ministerstvo chce, aby štát mohol dôchodky zvýšiť aj 
vtedy, ak sa bude slovenskej ekonomike dariť.

 návrh obsahuje veľa nejasností a chýbajú dôležité 
upresnenia, je preto pravdepodobné, že rozpúta nielen 
búrlivú diskusiu, ale i vlnu kritiky. a to nielen zo strany 
expertov na dôchodky, ekonómov či analytikov, ale aj zás- 
tupcov dôchodcovských správcovských spoločností, za-
mestnávateľov i zamestnancov. aktuálne sa diskutuje aj 
o tom, či je teraz vhodný čas na takúto zmenu, ktorá je 
podľa niektorých „šitá horúcou ihlou“.

A.Fáková, Sita

10 ZMIEN V dôCHOdKOCH 
podľa ministra Krajniaka

 navrhované zmeny, ktoré sú súčasťou novely ústavné-
ho zákona, vrátane viacerých úprav v druhom dôchodko-
vom pilieri, v druhej polovici novembra na medzirezort-
né pripomienkovanie predložil minister práce, sociálnych 
vecí a rodiny, Milan kraJnIak. Podľa návrhov ministra sa 
má napr. aj vek odchodu do dôchodku opäť zvyšovať, a to 
podľa rastúcej strednej dĺžky dožitia. „Cieľom je zastabili-
zovanie dôchodkového systému tak, aby ľudia mali istotu, 
že v budúcnosti dôchodok bude naozaj spravodlivý,“ ho-
vorí vo svojom stanovisku rezort práce.
 k ďalším, ministrom avizovaným zmenám, patrí aj 
automatický vstup do druhého dôchodkového piliera pre 
mladých ľudí s možnosťou výstupu do dvoch rokov, mi-
nimálna príspevková sadzba do druhého piliera, či právo 
odísť do dôchodku po 40-ich odpracovaných rokoch – za- 
tiaľ však bez presne určených kritérií či výšky dôchodcov-
skej dávky. To zaráža aj Mariána MaGdoŠka, prezidenta 
konfederácie odborových zväzov sr: „keď si to začnete čí-
tať podrobnejšie, tak zistíte, že tých štyridsať rokov je navia-
zaných na strednú dĺžku dožitia a veľmi ľahko sa môže stať, 
že o pár rokov to bude štyridsaťdva, možno štyridsaťpäť. 
čiže opäť je to automat, ktorý začne zvyšovať roky.“

Kováci pripravení 
pokračovať v petícii
 Práve rozporuplnosť niektorých opatrení, množstvo 
nezrovnalostí, rizikovosť druhého piliera, ale i stanovenie 
viacerých, zatiaľ presne nezadefinovaných podmienok, 
napr. pri odchode do dôchodku – to všetko považuje ve-
denie odborového zväzu kovo i  koz sr za neprijateľné. 
 ako potvrdil predseda rady oz kovo, emil MaChY-
na, schválením novely ústavného zákona sa oslabí 
súčasný ústavný strop na dôchodkový vek. upozornil 
tiež, že odborári už predtým vyzbierali 305 tisíc podpisov 
na zastropovanie veku odchodu do dôchodku na 64 ro-
kov – a to práve preto, aby vyšli v ústrety všetkým ťažko 
pracujúcim ľuďom, ktorých vek, zhoršujúci sa zdravotný 
stav i vysoké pracovné tempo po čase dobiehajú. neho-

voriac už o množstve nadčasov, či nočnej práci, v ktorej 
sme - v rámci krajín eÚ - lídrami. „My si myslíme, že 
ten strop je veľmi dôležitý, lebo na Slovensku sa ľudia 
dožívajú možno trošku dlhšieho veku, ale v oveľa hor-
šom zdraví, ako ľudia v západnej Európe,“ argumentu-
je predseda kovákov, e.MaChYna.

 zároveň pokračuje: „Ak by niektoré veci z tých ná-
vrhov prešli, sme pripravení dozbierať tých zvyšných  
45 tisíc podpisov, odovzdať ich pani prezidentke a po-
žiadať ju, aby vyhlásila referendum s touto otázkou,“  
dodal predseda kovákov k zastropovaniu veku odcho-
du do dôchodku. upozornil aj na to, že za súčasný ústav-
ný zákon k zavedeniu stropu na dôchodkový vek hlasovali  
v predošlom volebnom období aj poslanci za stranu sme 
rodina, do ktorej patrí aj minister práce, M.kraJnIak.

Prečo tak rýchlo?
 „Taký dôležitý ústavný zákon o dôchodkovom 
zabezpečení by sa nemal predkladať na rokovanie  
v čase, keď je v krajine vyhlásený núdzový stav“,  vy-
číta prezident konfederácie odborových zväzov (koz) 
sr, Marián MaGdoŠko a pokračuje: „V každej normál-

nej a demokratickej krajine sa takáto téma diskutuje 
minimálne jeden rok.“ Prezident konfederácie zároveň 
kritizuje ministra práce a sociálnych vecí za to, že z ná-
vrhu ústavného zákona vypadol článok, ktorý hovorí 
o zachovaní osobitného systému sociálneho zabezpe-
čenia pre tzv. silové zložky štátu, teda pre policajtov 
či vojakov a zároveň spochybňuje, že ide len o technickú 
chybu - ako sa pred časom vyjadril minister M. kraJnIak.  
Šéf konfederácie tiež upozornil, že pre tento krok hrozí 
na slovensku odchod 5 až 7 tisíc policajtov do civilu. aj 
preto budú odborári žiadať písomnú záruku, aby sa tento 
problém dal na „pravú mieru“. 
 k ministrom avizovaným zmenám sa vyjadrila aj 
viceprezidentka koz sr, Monika uhLerovÁ: „návrh po-
stráda akúkoľvek víziu a zarámcovanie do budúcnosti 
vzhľadom na digitalizáciu a automatizáciu,“ tvrdí a záro-
veň nesúhlasí s návrhom na zavedenie tzv. rodičovského 
bonusu. Podľa neho deti, ktoré prispievajú do dôchod-
kového systému, by mohli jednou pätinou odvodov pri-
amo prispievať na dôchodok svojim rodičom. Podľa M. 
uhLeroveJ ide v tomto prípade o solidaritu, postavenú 
na hlavu. „Individuálne prispievanie detí rodičom nie 
je princípom, na ktorom má byť postavený systém so-
ciálneho zabezpečenia,“ povedala. Chýba jej tiež širšia 
diskusia o zmenách v dôchodkovom systéme na sloven-
sku.
 zástupcovia zamestnancov chcú teraz počkať,  
v akom znení pôjde návrh zákona o starobnom dôchod-
kovom systéme do parlamentu. Ten by mal o ňom roko-
vať začiatkom budúceho roka a v platnosti by mal byť od 
roku 2022. ak ho tam však vládni predstavitelia posunu  
s rovnakým  obsahom, ako má teraz, odborári budú po-
kračovať v zbere podpisov pod petíciu a budú trvať na 
vyhlásení referenda. nevylučujú však ani vyhlásenie ge-
nerálneho štrajku. Potvrdil to e.MaChYna: „začíname ro-
biť prieskum, že ak takéto veci idú postupovať, aby sme 
mohli pripraviť generálny štrajk. Tomu si myslím, že ro-
zumie každá jedna vláda.“

Text a foto: Anita Fáková

oz kovo: Nesúhlasíme so zmenami 
v dôchodkovom systéme 

 Veľké výhrady k návrhu ústavného zákona  
o starobnom dôchodkovom systéme, ako aj k zru-
šeniu dôchodkového stropu, vyjadrili zástupcovia 
Odborového zväzu KOVO a Konfederácie odbo-
rových zväzov (KOZ) SR v utorok, 24. novembra 
2020, na tlačovej konferencii v Bratislave.

l V popredí predseda OZ KOVO E. Machyna.
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 Právo výberu sa má týkať len zamestnancov u za-
mestnávateľov, ktorí nezabezpečujú stravovanie vo 
vlastnom alebo zmluvnom stravovacom zariadení. 
zároveň sa majú ponechať výnimky z možnosti voľby 
tam, kde už doteraz bol uplatňovaný finančný príspevok 
na stravovanie. zamestnávateľ bude podľa rezortu práce 
môcť upraviť pravidlá, akým spôsobom sa realizuje výber 
zo strany zamestnanca. „vzhľadom na rozmanitú veľkosť 
zamestnávateľov a rozličné podmienky u nich, ponecháva 
zákon tieto otázky na zamestnávateľov a upravuje len mi-
nimálne pravidlá, pričom umožňuje, aby si pre tieto účely 
vydal vnútorný predpis,“ uviedol rezort v dôvodovej sprá-
ve k návrhu novely pracovného kódexu.
 „navrhovaná právna úprava sa môže týkať 50 % až 
60 % zamestnancov v pracovnom pomere, vzhľadom na 
to, že navrhovaná právna úprava sa netýka zamestnancov 
zamestnávateľov s vlastným alebo zmluvným stravova-
cím zariadením,“ uviedlo ministerstvo práce a sociálnych 
vecí. Podľa rezortu nie je možné odhadnúť, aký podiel za-
mestnancov sa z rôznych dôvodov rozhodne pre finančný 
príspevok. zamestnanec si po novom bude vyberať me-
dzi stravovacou poukážkou a finančným príspevkom, kým 
doteraz o forme zabezpečenia stravovania rozhodoval 
zamestnávateľ sám. nemožno preto podľa ministerstva 
vylúčiť, že niektorí zamestnávatelia sa z tohto dôvodu roz-
hodnú svojim zamestnancom radšej zabezpečiť stravova-
cie zariadenie.

 „ak si všetci zamestnanci vyberú finančný príspevok, 
zamestnávateľ ušetrí náklady na manipulácii s gastrolíst-
kami,“ upozorňuje ministerstvo. ak si finančný príspevok 
vyberie len časť zamestnancov, časť nákladov sa zacho-
vá, zamestnávateľ bude musieť plniť povinnosti v dvoch 
režimoch. Možnosť, že by si všetci zamestnanci vybrali fi-
nančný príspevok, je podľa ministerstva práce nepravde-
podobná.

Sita, upr.redakciou

Gastrolístok alebo peniaze?
 Od začiatku marca budúceho roka dostanú zamestnanci možnosť vybrať si medzi gastrolístkom a finančným 
príspevkom na stravovanie. Vyplýva to z návrhu novely Zákonníka práce, ktorý parlament posunul do druhého 
čítania. 

 Tú od začiatku pravidelne organizujú mladí odbo-
rári z komisie pre prácu s mládežou  oz kovo u.s.steel 
košice v spolupráci s regionálnym pracoviskom oz 
kovo v košiciach na čele s členom predsedníctva ra-
dy oz kovo, Jánom ŠLaukoM.

 aj keď tento rok bol z hľadiska organizácie a prie-
behu výnimočný, výnimočná a iná bola aj samotná 
akcia. výnimočná hlavne v tom, že práve v tento dá-
tum  bola prekonaná hranica 100 litrov v darovaní kr-
vi za celé obdobie štyroch rokov, ktoré organizujeme.  
Ďalšia zmena bola, že akcia prebiehala na dvoch od-
berných miestach národnej transfúznej stanice (nTs) 
súčasne - a to v nTs košice a v nTs košice-Šaca. aj 
napriek obmedzeniam a nutnosti objednávania sa na 
presný čas bol so strany darcov veľký záujem, za čo im 
každému úprimne ďakujeme.  okrem  dobrého pocitu 
z dobrého skutku si každý darca po odbere odniesol 
domov aj ochranné rúško s logom akcie.
 Špeciálne poďakovanie v tejto dobe však patrí naj-
mä zdravotníkom a všetkým tým, ktorý nám v prvej lí-
nii pomáhajú v boji proti pandémii. a práve preto sme 
sa rozhodli, že v rám- 
ci solidarity odovzdá-
me ochranné rúško aj 
každému pracovníkovi 
krajského operačného 
strediska záchrannej 
zdravotnej služby na 
linke 155 v Prešove. 
sú to skutoční hrdino-
via, ktorí sú naším pr-
vým kontaktom v núd-
zi, sú tu pre nás vždy 
a v každej situácii, keď 
ich  potrebujeme a sú 
neustále pripravení 
nám pomôcť.
 aj preto aspoň takto symbolicky chceme, aby tiež 
boli chránení a vedeli, že aj my sme tu pre nich. Ďaku-
jeme.
 ĎakuJeMe každému, kto sa rozhodne v tejto dobe 
hocijakým spôsobom niekomu pomôcť, kto myslí aj na 
druhých.          Maroš HOPKO

Komisia pre prácu s mládežou OZ KOVO
U.S.Steel Košice

MÁM OdbORy 
V KRVI

 Aj keď tento rok je iný ako tie predošlé, prispô-
sobili sme sa aktuálnym limitujúcim podmien-
kam a aj napriek obmedzeniam sa nám podarilo 
30.novembra 2020 zorganizovať v poradí už 4. roč-
ník dobročinnej akcie  pod názvom „Mám ODBORY 
v KRVI“ .
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 volkswagen Passat sa tak vráti naspäť do bratislavy po 
vyše 30. rokoch, pretože práve tento model - variant b3 
- bol prvým zmontovaným výrobkom závodu v devínskej 
novej vsi, a to na prelome rokov 1991 a 1992. 

2 000 nových pracovných miest
 avizované investície v objeme zhruba pol miliardy eur 
by mali smerovať na prebudovanie karosárne, komplet-
nú prestavbu linky v  lakovni, ako aj na ďalšie dodatočné 
technológie  – to všetko bez priestorového rozšírenia. Tie-
to zámery si vyžiadajú aj tvorbu nových pracovných miest 
- do bratislavského  volkswagenu slovakia by malo na-
stúpiť 2 tisíc nových zamestnancov.
 samotná výroba modelov Passat  a Škoda superb by 
sa mala rozbehnúť v roku 2023, pričom produkcia týchto 
modelov sa presunie z nemeckého emdenu a Mladej bole-
slavi v česku. spomínané závody by sa mali v budúcnosti 
viac orientovať na elektromobilitu.  Celková produkčná ka-
pacita fabriky na slovensku by však tiež mala ostať zacho-
vaná. 
 rozhodnutie koncernu vyplýva z jeho stratégie 
umiestňovať nové projekty výroby vozidiel do jestvujú-
cej výrobnej štruktúry. z vyjadrenia člena predstavenstva 
spoločnosti volkswagen pre produkciu a logistiku, Chris-
tiana voLLMera, vyplýva: „zlúčením oboch modelov  
v bratislavskom závode optimalizujeme vyťaženie závodu, 
posilníme dôležité synergie v rámci produktovej rodiny  
a znížime tak výrobné náklady.“
 rozhodnutie uvítali nielen manažéri slovenskej auto-
mobilky, ale aj zástupcovia zamestnancov. Podpredseda 
základnej organizácie oz kovo vW sk, Martin kavICkÝ 
skonštatoval: „ako človek, ktorý tu robí už 24 rokov, som 
veľmi rád, že náš závod zostáva konkurencieschopným  
v medzinárodnom meradle. každý zamestnanec si pamä-
tá, koľko pozitívnych signálov sme posielali a neustále 
posielame do centrály. slovenskí zamestnanci vW majú 
kvalifikačný potenciál a dostatočné skúsenosti na zvlád-
nutie výroby novej generácie modelu superb, ako aj mo-
delu Passat. kvalita našej práce je náš benefit a je to to, 
čo vnímajú zákazníci a čo ovplyvní dobré meno značky do 

budúcna. verím, že to do budúcna nielen zastabilizuje za-
mestnanosť v našom závode, ale pozitívne sa odrazí aj na 
výškach miezd.“

Rozhodovanie medzi 
Slovenskom a Tureckom
 o umiestnenie výroby vo svojom závode bojovalo 
pôvodne aj Turecko, kde sa dokonca počítalo s dvojnásob-
ným počtom novovzniknutých pracovných miest i skorším 
spustením výroby. neistá politická situácia v Turecku, vo-
jenský konflikt v susednej sýrii i aktuálny epidemiologický 
stav v krajine v súvislosti s CovId 19 však nakoniec roz-
hodli v prospech slovenska. 
 Predseda predstavenstva spoločnosti, oliver Grun-
berG, ocenil pri voľbe slovenska aj ďalšie atribúty, a to, že 
sa v slovenskej automobilke podarilo zvýšiť produktivitu 
o 25 percent. a zároveň znížiť celkové náklady. o. Grun-
berG vyzdvihol aj podpísanie viacročnej kolektívnej zmlu-
vy s odbormi v automobilke a tiež fungujúcu flexibilitu 
pracovného času zamestnancov. 
 ako uviedol minister financií, eduard heGer, ohlásená 
investícia bude, podľa neho, silným signálom pre ďalších 
potenciálnych investorov. 
 Treba podotknúť, že automobilka volkswagen slovakia 
je nielen našou najväčšou fabrikou, súkromným zamest-
návateľom a producentom, ale aj lídrom slovenského 
exportu. v roku 2019 vyrobil závod volkswagen slovakia 
celkom  378 tisíc vozidiel. Podľa výročnej správy zamest-
návala automobilka ku koncu minulého roka viac ako 12 
100 zamestnancov. Priemerný hrubý plat vo fabrike, bez 
zarátania manažérskych postov, dosahoval 2 091 eur 
brutto. 
 od svojho vzniku preinvestovala spoločnosť na slo-
vensku už viac ako 4,5 miliardy eur. okrem vozidiel produ-
kuje prevodovky, komponenty pre prevodovky a podvozky, 
ako aj zariadenia, používané pri výrobe vozidiel. na budúci 
rok pritom bratislavská automobilka oslávi 30.výročie od 
dňa, čo funguje pod koncernovou značkou volkswagen. 

A.Fáková, TASR

Volkswagen SK získal 
skvelú investíciu
 Najväčší zamestnávateľ na Slovensku, automobilka Volkswagen Slovakia, bude v dohľadnom čase vyrábať 
najnovšie  generácie automobilových modelov Passat a Škoda Superb. V novembri o tom rozhodla dozorná rada 
koncernu, ktorá váhala medzi Tureckom a Slovenskom. Pre bratislavský závod to v blízkej budúcnosti znamená 
investície vo výške cca 500 miliónov eur, celková investícia by mala dosiahnuť cca miliardu.

l Zľava: Kamil Polyak, Maroš Hopko, členka NTS Košice, 
Ján Šlauka - autor fotky NTS KE

l Maroš Hopko, Ivana 
Golisová - autor fotky KOS 

ZZS Prešov
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 Európsky parlament sa chystá rokovať o úprave 
minimálnych miezd v členských štátoch Európske únie. 
Cieľom smernice je zabezpečiť, aby boli pracovníci  
v Európskej únii chránení primeraným zárobkom, ktorý 
im umožní dôstojný život. Výšku minimálnej mzdy by 
mala určovať kolektívna zmluva, ktorá bude výsled-
kom rokovania sociálnych partnerov. Takto to funguje 
zatiaľ iba v šiestich členských štátoch. U nás nie.

Odbory za, 
zamestnávatelia proti
 zaviesť systém, ktorý by riešil výšku európskej minimál-
nej mzdy v celej európskej únii, prisľúbila šéfka európskej 
komisie ursula von der LeYenovÁ ešte minulý rok, hneď po 
nástupe do funkcie. smernica má zabezpečiť, aby boli pracov-
níci v eÚ chránení primeranou minimálnou mzdou, umožňu-
júcou dôstojný život, a to bez ohľadu na to, kde pracujú. 
 konfederácia odborových zväzov (koz) sr túto eu-
rópsku smernicu podporuje. „Cieľom odborov bolo, aby 
smernica posilnila právo na kolektívne vyjednávanie 
medzi odbormi a zamestnávateľmi, keďže zo skúsenos-
ti vieme, že práve toto je najlepší spôsob, ako zabezpe-
čiť spravodlivú mzdu,“ argumentuje Martina neMeTho-
vÁ, hovorkyňa konfederácie odborových zväzov
 zástupcovia zamestnancov však zároveň požadujú, aby 
nová legislatíva neohrozovala už existujúce vnútroštátne 
systémy kolektívneho vyjednávania, ktoré prinášajú dobré 
výsledky. 
 no kým zamestnanci na čele s odborármi s návrhom 
smernice súhlasia, zamestnávatelia sú na druhej strane 
názorového spektra. „stanovovanie minimálnej mzdy by 
malo zostať v kompetencii jednotlivých členských štátov 
a ich sociálnych partnerov, nakoľko každá krajina či región 
má svoje špecifiká, či inú štruktúru hospodárstva,“ zdôraz-
ňuje hovorkyňa asociácie zamestnávateľských zväzov  
a združení Miriam FILovÁ.

Dôstojný život 
pre všetkých pracujúcich
 návrh neprikazuje členským štátom povinnosť zaviesť 
zákonom stanovenú minimálnu mzdu a ani nestanovuje 
jej jednotnú úroveň, ale podľa európskej komisie plne re-
špektuje zásadu subsidiarity.  čo to znamená? „smernicou 
sa stanovuje rámec pre minimálne normy, pričom sa re-
špektujú a zohľadňujú právomoci členských štátov, nezá-
vislosť sociálnych partnerov i zmluvná sloboda v oblasti 
miezd.“ vysvetľuje Ingrid LudvIkovÁ zo zastúpenia eu-
rópskej komisie na slovensku a dodáva: „Všetky členské 
štáty by mali zaručiť svojim občanom, ktorí sú v tých 
najzraniteľnejších povolaniach a majú najnižšie platy, 
aby mali prístup k minimálnej mzde, ktorá im zaručí 
naozaj dôstojný život.“

 smernica určuje aj výšku európskej minimálnej mzdy, 
ktorá  by mala byť medzi 50 % priemernej mzdy a 60% 
mediánu. Ministerstvo práce tvrdí, že to spĺňame už teraz.
 analytik Michal PÁLeník, odborník na trh práce z Fa-
kulty manažmentu univerzity komenského však pripúšťa, 
že na slovensku stále pracujú ľudia, ktorí oficiálne zará-
bajú menej ako je minimálna mzda, teda 580 eur v hru-
bom. „Máme tu desiatky tisíc ľudí - zamestnancov, ktorí 
zarábajú sto, dvesto eur mesačne. Máme tu obchádzanie 
legislatívy tým, že zamestnávatelia dajú zamestnancovi 
formálne pätinový úväzok, reálne pravdepodobne pracuje 
na plný úväzok a zvyšok dostáva na ruku.“ Prichádzajú pri-
tom o sociálne poistenie. 
 Minimálna mzda existuje vo všetkých členských štá-
toch európskej únie. z nich 21 krajín ju má stanovenú  
v zákone a 6 štátov priamo cez kolektívne zmluvy.
 návrh smernice majú na stole europoslanci a rada eu-
rópskej únie. Po jej schválení budú mať členské štáty dva 
roky na to, aby ju preniesli do vnútroštátneho práva.

A. Fáková, Sita

Európska smernica k minimálnej mzde

 od momentu, kedy zástupcovia odborov - na protest 
proti porušovaniu zákona o tripartite zo strany minist-
ra práce - prerušili sociálny dialóg, neuplynulo veľa času  
a naša vláda schválila návrhy  noviel niekoľkých zákonov, 
ktoré - s trochu nadsázky - môžem pokojne nazvať „kraj-
niakova pomsta“.
 na prvý pohľad by možno niekto nezainteresovaný 
povedal: no čo, veď sa nič také zásadné nedeje, na za-
mestnancov to žiadny vplyv mať nebude, tak načo sa 
znepokojovať. 
 no dôvodov, prečo sa znepokojovať, je hneď niekoľko. 
 Prvou, a nielen pre OZ KOVO veľmi zásadnou zme-
nou, je zásah do ustanovenia §230 ods. 2 Zákonníka 
práce. Podľa navrhovaného znenia totiž bude pod-
mienkou pôsobenia odborovej organizácie u zamest-
návateľa skutočnosť, že všetci členovia príslušného 
odborového orgánu budú v pracovnom pomere so 
zamestnávateľom, ak sa odborová organizácia so za-
mestnávateľom nedohodne inak. 
 Toto ustanovenie tak zasiahne všade tam, kde je  
z rôznych dôvodov členom výboru základnej odborovej 
organizácie osoba, ktorá je zamestnancom odborovej or-
ganizácie, ale nie zamestnávateľa (uvoľnený funkcionár);  
alebo táto osoba u zamestnávateľa pracuje, ale nemá  
s ním pracovný pomer - ale napríklad iba dohodu o pra-
covnej činnosti. Takáto ZÁKLADNÁ ORGANIZÁCIA NE-
BUDE MÔCŤ PO NOVOM U ZAMESTNÁVATEĽA PÔSO-
BIŤ!!! 
 koniec, bodka. napriek tomu, že tohto zástupcu za-
mestnancov si členovia odborov legitímne zvolili. nap-
riek tomu, že ostatní členovia výboru základnej organi-
zácie (zo) túto podmienku spĺňajú a sú zamestnancami, 
bude celá odborová organizácia znegovaná a diskvalifiko-
vaná zo zastupovania záujmov zamestnancov!. a otázne 
je tiež, ako sa táto podmienka bude uplatňovať vo vzťahu 
k územným či združeným základným organizáciám, keď 
jedna odborová organizácia pôsobí u viacerých zamest-
návateľov, a teda celkom logicky aj členovia výboru zo sú 
zamestnancami rôznych zamestnávateľov. 
 na znefunkčnenie odborov na pracovisku tak bude 
stačiť, ak čo i len jeden člen  výboru zo prestane byť za-
mestnancom zamestnávateľa. Nezačne sa tým novo-

dobý hon na čarodejnice, resp. neposlušné odborové 
organizácie?
 aha, pardon, veď odborová organizácia sa môže do-
hodnúť so zamestnávateľom aj inak. Takže to, či taká-
to organizácia bude alebo nebude u zamestnávateľa 
pôsobiť, bude závisieť na dobrej vôli zamestnávateľa. 
a zrejme aj na lojalite (rozumej poslušnosti) odborovej 
organizácie k potrebám zamestnávateľa. 
 Toto je veľmi vážny zásah do autonómie odborov 
a ich práva slobodne si určovať svoju štruktúru a voliť 
slobodne svojich zástupcov, garantovaných medziná-
rodnými dohovormi!
 Tento návrh je v priamom rozpore s článkom 3 doho-
voru Medzinárodnej organizácie práce (MoP) č. 87/1948, 
z ktorého vyplýva, že: „organizácie pracovníkov a za-
mestnávateľov majú právo  vypracúvať svoje stanovy  
a pravidlá, úplne slobodne voliť svojich zástupcov, or-
ganizovať svoju správu a činnosť a formulovať svoj 
program. verejné orgány sa zdržia akéhokoľvek zásahu, 
ktorý by obmedzoval toto právo alebo zabraňoval jeho 
zákonnému vykonávaniu“. Podľa článku 8 ods. 2 Doho-
voru „vnútroštátne zákonodarstvo nesmie obmedzo-
vať, ani sa nesmie uplatňovať tak, aby obmedzovalo 
záruky ustanovené týmto Dohovorom“. 
 súčasne takýto návrh považujeme za rozporný  
s článkom 37 Ústavy SR, podľa ktorého obmedziť čin-
nosť odborov je možné len vtedy, ak ide o opatrenie 
v demokratickej spoločnosti, nevyhnutné na ochra-
nu bezpečnosti štátu, verejného poriadku alebo práv  
a slobôd iných! 
 napriek takejto argumentácii odborov, vláda s lako-
nickým konštatovaním že „podľa predkladateľa navrho-
vané znenie nie je v rozpore s právom MoP, Ústavou sr, 
ani zákonom o slobodnom združovaní občanov“, navrho-
vané znenie novely schválila. 
 a tým to nekončí. V snahe „knokautovať“ Konfe-
deráciu odborových zväzov (KOZ) SR ako jediného re-
prezentatívneho zástupcu zamestnancov v tripartite, 
spĺňajúceho zákonné  kritérium 100 000 členov od-
borov, pripravilo ministerstvo návrh na úpravu zákon-
ných pravidiel zloženia tripartity. Tento návrh, zjavne 
v rozpore s princípom rovnakého prístupu, vytvára dve 

skupiny subjektov (rozdeľovanie na podskupiny a nad-
skupiny je pre túto vládu príznačné a zároveň veľmi ne-
bezpečné). Jedna skupina, a tou je v súčasnosti vlast-
ne iba KOZ SR, musí splniť kritérium 100 000 členov,  
ale ak takýchto združení s viac ako 100 000 členmi 
bude menej ako tri (čo je súčasný stav), je tu druhá sku-
pina subjektov, ktorým pre účasť v tripartite stačí spl-
niť podmienku, že sú združením odborových zväzov s 
počtom členov menej ako 100 000. Bez akejkoľvek 
spodnej hranice určujúcej minimálny počet členov! 
Teoreticky teda aj združenie dvoch odborových zväzov,  
z ktorých každý má 3 členov, môže byť podľa tohto ná-
vrhu považovaný za reprezentatívneho zástupcu zamest-
nancov s účasťou v tripartite. 
 zdá sa vám to absurdné? Mne áno. Účelové? Mne 
áno. diskriminačné? Mne áno. 
navrhovanou právnou úpravou dochádza opäť k porušo-
vaniu medzinárodných dohovorov, ktorými je sr viazaná. 
konkrétne dohovoru MoP č. 144/1976 o trojstranných 
konzultáciách na podporu uplatňovania pracovných nori-
em. Pojem reprezentatívnosť definuje tento dohovor, tak 
že reprezentatívne znamenajú najreprezentatívnejšie, 
tzn. najväčšie a nie nereprezentatívne, tzn. tie ktoré sú 
menšie, resp. ktoré by sa mali stať formálne reprezenta-
tívnymi len na základe tejto novely. 
 dokonca novela garantuje funkčnosť tripartity aj  
v prípade, ak sa jeden zo sociálnych partnerov rokovania 
nezúčastní. Paralela so súčasnou situáciou, keď koz sr 
na protest opustila tripartitu, je „iste“ iba náhodná. 
 ak si to celé spojíme so súčasnou 
situáciou, zákazom vychádzania  
a zhromažďovania sa, asi nám 
všetkým svitne. svitaním na lep-
šie časy to však rozhodne nazvať 
nemôžem.

Monika BENEDEKOVÁ
podpredsedníčka 
Rady OZ KOVO

očami podpredsedníčky 
moniky benedekovej KRAJNIAKOVA POMSTA?

Minimálna mzda v krajinách 
Európskej únie



Za nakazenie sa 
„COVId 19“ 

úRAZOVÝ 
PRÍPlATOK
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Pracovno-právna poradňa a bozP

 sociálna poisťovňa upozorňuje, že od 21. novem-
bra 2020 majú nárok na úrazový príplatok z dôvodu 
ochorenia COVID-19 tí zamestnanci, ktorí boli uzna-
ní počas krízovej situácie za dočasne práceneschop-
ných z dôvodu ochorenia COVID-19. Zamestnávateľ 
im musí potvrdiť, že ochorenie CovId-19 vzniklo pri 
práci, kde je preukázateľný kontakt s týmto ochore-
ním alebo s infekčným materiálom ako súčasť plne-
nia pracovných úloh alebo pracovných činností. 
 z rovnakého dôvodu majú nárok na úrazový 
príplatok aj osoby, ktoré vykonávajú spoločensky 
významné činnosti, súvisiace s výkonom protipan-
demických opatrení, v rámci ktorých sú vystavení vý-
znamnému riziku nákazy (tzv. dobrovoľníci - § 17 ods. 
2 zákona o sociálnom poistení), ak im právnická oso-
ba, pre ktorú takáto fyzická osoba vykonávala činnosť, 
potvrdí, že ochorenie CovId-19 vzniklo pri činnosti, 
kde je preukázateľný kontakt s týmto ochorením ale-
bo s infekčným materiálom ako súčasť plnenia tejto 
činnosti. 

 skutočnosť, či zamestnávateľ potvrdí poškode-
nému, ktorý je uznaný za dočasne práceneschopné-
ho z dôvodu ochorenia CovId-19, že toto ochorenie 
vzniklo vzhľadom na charakter jeho práce, je vo 
výlučnej kompetencii zodpovedného zamestná-
vateľa.
 Táto právna úprava sa nevzťahuje na zamestnan-
cov, ktorí majú diagnostikované len podozrenie na 
ochorenie CovId-19 (diagnóza u07.2).
 Nárok na úrazový príplatok patrí poškodené-
mu od prvého dňa nástupu na karanténnu dočasnú 
pracovnú neschopnosť, ak sa v nasledovných dňoch 
potvrdí testom prítomnosť ochorenia COVID-19, 
najskôr však dňom účinnosti zákona. Tento nárok 
bude trvať až do skončenia dočasnej pracovnej ne-
schopnosti z dôvodu ochorenia CovId-19.
 Denná výška úrazového príplatku predstavuje 
25% hrubého denného príjmu. napríklad zamestna-
nec, ktorý má mesačný príjem 1 000 eur, bude mať 
dennú výšku úrazového príplatku približne 8,2192 
eura. spolu s nemocenským, poskytovaným z tohto 
dôvodu, bude teda dostávať približne 80% hrubého 
príjmu.
 zamestnanci, ktorým to potvrdí zamestnávateľ, už 
majú nárok na úrazový príplatok pre CovId-19

Zdroj: Sociálna poisťovňa

 Zamestnanci, ktorým potvrdí zamestnávateľ 
nakazenie sa COVID 19 v práci, už majú nárok na 
úrazový príplatok. Vyplýva to z prijatej novely záko-
na o sociálnom poistení.

 Polovica októbra už je už tradične venovaná bezpeč-
nosti a ochrane zdravia pri práci (ďalej len „bozP“). v tom-
to roku aj v súvislosti s odštartovaním novej kampane 
Európskej agentúry pre bezpečnosť a ochranu zdravia 
pri práci (EU-OSHA) „Zdravé pracoviská znižujú záťaž“, 
ktorá je viazaná na roky 2020-2022. 
 na slovensku je táto kampaň koordinovaná prostred-
níctvom národného kontaktného miesta eu-osha, ktoré 
funguje pri národnom inšpektoráte práce v košiciach. 
 napriek existujúcej legislatíve, rôznym preventívnym 
opatreniam a iniciatívam sú poškodenia podporno-po-
hybovej sústavy jedným z najbežnejších zdravotných 
problémov pracujúcich Európanoch, ktorých príčinou 
je pracovné zaťaženie a trpia ním v priemere traja  
z piatich ľudí v rámci celej EÚ.  v európe tak o najčas-
tejšiu príčinu zdravotných problémov spojených s prácou, 
pričom poškodenia podporno-pohybovej sústavy postihu-
jú pracovníkov na všetkých kvalifikačných úrovniach a vo 
všetkých odvetviach 
 Poškodenia podporno-pohybovej sústavy - v dôsledku 
pracovného zaťaženia alebo vplyvmi pracovného prostre-
dia - sú najmä poškodenia telových štruktúr, ako sú svaly, 
kĺby, šľachy, väzy, nervy, kosti a miestny krvný obeh. väč-
šina týchto poškodení kumulatívna a časom sa zhoršuje. 
spravidla neexistuje len jedna príčina poškodení podpor-
no-pohybovej sústavy, často ide o kombináciu rôznych 
faktorov práce a pracovného prostredia. 

 Príčiny poškodenia podporno-pohybovej sústavy 
v práci:
k najčastejším fyzickým príčinám a organizačným riziko-
vým faktorom patria napríklad:
•	manipulácia	s	bremenami,	najmä	pri	ohýbaní	a	otáčaní,
•	opakované	alebo	prudké	pohyby,
•	nevhodné	a	statické	polohy,
•	vibrácie,	slabé	osvetlenie	alebo	chladné	
 pracovné prostredie,
•	práca	v	rýchlom	tempe,
•	dlhotrvajúce	sedenie	alebo	státie	v	rovnakej	polohe,
 pričom čoraz viac dôkazov poukazuje aj na prepojenie 
 poškodení podporno-pohybovej sústavy 
 so psychosociálnymi rizikovými faktormi.

 Poškodenia podporno-pohybovej sústavy spôsobujú 
bolesť a ťažkosti v oblasti chrbta, krku, ramien, horných 
končatín a dolných končatín a môžu tak mať mimoriad-
ne negatívny vplyv na kvalitu života a práceschopnosť 
jednotlivcov (patria medzi najčastejšie príčiny zdra-
votných postihnutí, dočasnej pracovnej neschopnosti  
a predčasného odchodu do dôchodku). 
 zamestnanci, ktorí trpia poškodeniami podporno-po-
hybovej sústavy, sú častejšie a dlhšie práceneschopní, 
dochádza u nich k vyššej pravdepodobnosti zníženia pra-
covnej výkonnosti a v konečnom dôsledku to často môže 
znamenať stratu zdravotnej spôsobilosti na prácu.
 Kampaň preto upozorňuje na dôležitosť zabezpeče-
nia čo najlepšieho pracovného prostredia pre zdravie 
zamestnancov a dobrých podmienok na pracovisku, 
pričom cieľom tejto kampane nie je len zvyšovanie infor-
movanosti o poškodeniach podporno-pohybovej sústavy 
súvisiacich s prácou a ich nepriaznivom vplyve na jed-
notlivcov, podniky a spoločnosť (poškodenia podporno-
pohybovej sústavy súvisiace s prácou ovplyvňujú všetky 
sektory a zamestnania), ale aj podpora spolupráce pri 
zabezpečovaní prijímania účinných preventívnych opa-
trení pri riešení tejto problematiky. v rámci kampane:“ 
zdravé pracoviská znižujú záťaž“ bola vytvorená databáza 
praktických nástrojov, usmerňujúcich materiálov a príkla-
dov, či  osvedčených postupov s cieľom pomôcť pri pred-
chádzaní a riadení poškodení podporno-pohybovej sústa-
vy na pracoviskách. 
 Do kampane sa môžete zapojiť aj vy, napríklad pro-
stredníctvom výmeny osvedčených postupov na pred-
chádzanie poškodeniam podporno-pohybovej sústavy, 
súvisiacimi s prácou. ale aj zapojením sa do súťaže o Cenu 
za dobrú prax v rámci kampane zdravé pracoviská.
Ďalšie informácie, užitočné materiály a publikácie, týkaj-
úce sa tejto kampane, sú k dispozícii na: https://healthy-
workplaces.eu/sk

zdroj: 
https://www.ip.gov.sk/

https://healthy-workplaces.eu/sk
                                                      

      Spracovala: Ing. Timea Szabóová
Vedúca Úseku ZIBP a vzdelávania OZ KOVO, Bratislava

ZdRAVé PRACOVISKÁ 
ZNIžuJú ZÁťAž

 v dôsledku  nepriaznivej  koronavírusovej 
situácie pracuje v súčasnosti mnoho zamest- 
nancov z domu ( tzv. home office).  ako je 
to so zabezpečovaním stravovania týchto 
zamestnancov?  Má zamestnávateľ po-
vinnosť riešiť aj takúto požiadavku? 
 Odpovedá Mgr. Nora BALAŽO-
VIČOVÁ, právnička Metodického 
pracoviska OZ KOVO Bratislava:

 Povinnosť zabezpečiť zamestnancom stravovanie 
upravuje § 152 zákonníka práce. v zmysle tohto usta-
novenia musí zamestnávateľ zabezpečiť stravovanie 
každému zamestnancovi, ktorý odpracoval viac ako 
4 hodiny, a to aj v prípade, ak pracuje zamestnanec  
z domu v prípade tzv. home officu. 
 Podľa § 152 zákonníka práce môže zamestnávateľ 
zabezpečiť stravovanie buď vo vlastnom zariadení,  
v stravovacom zariadení iného zamestnávateľa alebo 
môže zabezpečiť stravovanie pre svojich zamestnancov 
prostredníctvom subjektu, oprávneného sprostredkovať 
stravovacie služby, a to najčastejšie formou stravova-
cích poukážok (gastrolístkov) alebo prostredníctvom 
elektronických stravovacích kariet. 
 ak zamestnávateľ zabezpečil stravovanie pre za-
mestnancov, ktorí vykonávajú prácu z domu vo vlastnom 
stravovacom zariadení, formálne si tak splnil povinnosť, 
ktorú mu zákonník práce stanovuje. objektívne však 
nie je možné zo strany zamestnanca toto stravovanie 

využiť. ak napr. pracuje zamestnanec z domu v novom 
Meste nad váhom, pričom má pol hodinovú prestáv-
ku na odpočinok a jedenie, je nereálne, aby počas tej-
to pol hodinovej prestávky sa stihol presunúť z nové-
ho Mesta nad váhom do Trenčína, najesť sa a cestovať 
späť. zamestnávateľ tak pri poskytovaní stravovania 
vo vlastnom zariadení pre zamestnancov pracujúcich  
z domu (home office) koná v rozpore s dobrými mravmi  
v zmysle § 13 ods. 3 zákonníka práce, a naviac obchádza 
§ 152 zákonníka práce, keďže objektívne nie je možné 
pre týchto zamestnancov stravovanie využívať. 
 okrem uvedeného § 152 ods. 6 zákonníka práce 
hovorí, že zamestnávateľ poskytne zamestnancovi fi-
nančný príspevok v prípade, ak povinnosť zamestná-
vateľa zabezpečiť zamestnancom stravovanie vylučujú 
podmienky výkonu práce na pracovisku. keďže pracovis-
kom zamestnanca je v prípade home officu domácnosť 
zamestnanca (resp. iné dohodnuté miesto), podmienka 
výkonu práce z domu vylučuje zabezpečenie stravovania 
v zmysle § 152 zP.
 z vyššie uvedeného tak vyplýva, že zamestnávateľ 
je povinný zabezpečiť stravovanie zamestnancom, 
ktorí vykonávajú prácu z domu, buď formou stravova-
cích poukážok alebo poskytnutím finančného príspe-
vku. 
 Odborová organizácie však môže konkrétne pod-
mienky zabezpečenia stravovania pre zamestnancov 
vykonávajúcich prácu z domu dohodnúť podrobne  
v kolektívnej zmluve.

PrÁvna PoradŇa: 
Zabezpečenie stravovania pri práci z domu

Európsky 
týždeň 
BOZP:
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KRÁTKO
Zamestnanosť v priemysle 
opäť klesla 
 zamestnanosť v priemysle klesá už pätnásty mesi-
ac po sebe, pričom v septembri sa medziročne znížila 
o 6,1%. do júna minulého roka pritom zamestnanosť 
v tomto segmente medziročne nepretržite rástla, a to 
takmer šesť rokov po sebe. vyplýva to z údajov Šta-
tistického úradu sr. zamestnanosť aktuálne stúpla  
iba v jedinom odvetví - v informačných a komunikač-
ných činnostiach, a to o 0,5 %..okrem priemyslu však 
medziročne klesla aj v ubytovaní - o 16,7%, v činnos-
tiach reštaurácií a pohostinstiev o 9,1%, v stavebníc-
tve o 8,3%, vo veľkoobchode o 4,8%, v maloobchode  
o 3,8 %, v predaji a oprave motorových vozidiel  
o 2,9%, v doprave a skladovaní o 1,6 % a v trhových 
službách o 0,4%. zatiaľ sa na slovensku darí udržať 
aj nezamestnanosť. kým v septembri bola na úrovni 
7,43%, v októbri sa znížila na 7,35 %. Prognózy boli 
oveľa horšie.

Od januára si za autá priplatíme
 brusel a európska únia pritvrdia v emisných pra-
vidlách. automobilkám tak nezostane nič iné, ako 
od januára zdvihnúť ceny. a nie o málo. nové mode-
ly zdražejú o stovky až tisíce eur. Pri Škode by takéto 
zdraženie na jedno auto predstavovalo takmer 2.200 
eur , pri Mercedese vyše 4.360 eur. dôvodom je koniec 
emisnej výnimky. dnes v európe platí, že priemerné 
emisie áut jednej značky nesmú prekročiť 95 gramov 
emisií Co2 na kilometer. nepočítalo sa do toho 5% 
najsilnejších áut. od budúceho roka však budú auto-
mobilky musieť povinne do svojich emisných košov 
zarátať všetky predané vozidlá. a to bez výnimky. väč-
šina automobiliek už teraz nedokáže dosiahnuť sta-
novené limity. Museli by predávať autá so spotrebou 
do štyroch litrov na sto kilometrov, čo nie je technicky 
reálne.

Rodičia nedokážu 
žiakom pomôcť
 väčšina rodičov nerozumie, čo sa ich deti doma 
učia. až 70 % rodičov, ktorí sa zúčastnili na prieskume 
agentúry Focus , uviedlo, že ich deti potrebujú pomoc 
pri učení či s domácimi úlohami. Prípravu s deťmi za 
náročnejšiu považuje aj 77 % vysokoškolsky vzde-
laných rodičov. ako najčastejší argument uvádzajú,  
že na učenie nemajú popri iných povinnostiach dosta-
tok času (47 %), nevedia, ako motivovať dieťa, aby sa 
učilo (36 %), učivo je veľmi náročné (31%). Len päti-
na rodičov nemá pri učení žiadne problémy. rovnaká 
situácia je aj v prípade, ak aspoň jeden z rodičov má 
vysokoškolské vzdelanie. Školáci, ktorí sú doma od 
druhej polovice októbra, najčastejšie pri on-line hodi-
nách používajú notebooky - vyše polovice z opýtaných,  
o niečo menej smartfóny a mobilné telefóny - približ-
ne štvrtina z nich, a stolové počítače ani nie pätina. 
vyše polovica domácností musela investovať do ná-
kupu zariadení, ktoré deti potrebujú pri vyučovaní. 
Približne štvrtina minula od 300 do 500 eur, približne 
pätina od 500 do vyše 1000 eur.

Polovica Slovákov má úver, 
nemá úspory
 Takmer polovica slovákov má nejakú pôžičku alebo 
úver. najčastejšie ich použijú na bývanie, no sú aj takí, 
čo pôžičku berú na splatenie iných záväzkov. Takmer 
tretina slovenských domácností pritom nemá žiadne 
úspory. Tieto závery vyplynuli z prieskumu, ktorý vy-
pracovala firma stem/Mark. Peniaze si najčastejšie 
požičiavajú ľudia vo veku 25 až 34 rokov, nejaký úver 
má však aj necelá štvrtina seniorov vo veku nad 65 
rokov. najvyššie úvery majú ľudia vo veku 25 až 34 ro-
kov a častejšie majú pôžičku domácnosti, ktorých čistý 
mesačný príjem prevyšuje 1 330 eur. Pôžičku či úver 
má však aj viac než tretina domácností s príjmom do 
600 eur mesačne.

R.Brázdovič, Sita, TASR

 Predseda základnej organizácie oz kovo PCa slova-
kia, Milan MInÁreCh tvrdí, že vedenie podniku vytrvalo 
presadzuje nulový mzdový nárast, a to na nasledujúce 
štyri roky. vo fabrike pritom pracuje zhruba 4 500 za-
mestnancov. operátori vlani zarábali v priemere 1291 eur  
v hrubom (vrátane prémií a príplatkov). Celková priemer-
ná mesačná mzda – bez platov manažmentu- dosiahla 
vlani 1623 eur v hrubom.

Sprostredkovateľ za vyššie mzdy
 Pôvodná kolektívna zmluva pritom vyprší v posledný 
decembrový deň tohto roku. vyjednávanie novej  zmluvy, 
ktorá by mala byť uzatvorená na štyri roky, začalo 15. júla 
tohto roku. uskutočnilo sa sedem kôl kolektívnych rokova-
ní, ktoré k výsledku neviedli, a tak obe strany vyhlásili spor 
a prizvali sprostredkovateľa. 
Ten svoje návrhy predstavil 22.októbra a podľa slov pred-
sedu základnej organizácie, M.MInÁreCha, uznal odbo-
rom požiadavku na zvýšenie miezd zamestnancov. Rov-
nako tak ich „podržal“ aj pri téme flexibility práce, kde 
navrhol, aby sa konto pracovného času nemenilo. Práve 
tieto dve témy boli jadrom nedohody medzi vedením spo-
ločnosti a zástupcami zamestnancov.

Získajú nový model?
 Fabriku navyše trápi, že stále nemá odobrený projekt 
na výrobu nového modelu auta. Ten je, podľa vedenia, 
ohrozený najmä rastúcimi nákladmi a silnejúcou konku-
renciou, ktorá prišla v podobe akvizície výrobcu opel a fú-
zie s Fiat Chrysler. „Životnosť modelov je približne šesť ro-
kov. zhruba každé tri roky nám pridelili nový projekt. nad 
rokom 2020 visí otáznik. Momentálne nemáme žiadne 
náznaky, že by sa nový model mal vyrábať u nás,“ konšta-
tuje výrobný riaditeľ Psa, Martin dzaMa. 
 odborári však tvrdia, že vedia o nových pracovníkoch, 
ktorí sa aktuálne chodia zaúčať na nový projekt do Fran-
cúzska. Isté modifikácie dokonca vraj boli uskutočnené aj 
na výrobných linkách a domnievajú sa, že výroba projekt 
má, no nechce o ňom hovoriť pred uzatvorením kolektív-
nej zmluvy.

Zatiaľ bez dohody
 aby nový model získali, chce vedenie zatlačiť na cenu 
práce i energií. výsledok - podľa nich - môže ovplyvniť aj 
výsledná podoba novej kolektívnej zmluvy. obe strany sú 
však neústupné. „My stále požadujeme každoročné navý-
šenie základu mzdovej zložky o 70 eur. návrh vedenia je 
nula,“ potvrdil Milan MInÁreCh. 
 Prizvaný sprostredkovateľ mal pre nasledujúce dva ro-
ky, teda pre 2021 a 2022, navrhovať zvýšenie mesačnej 

individuálnej prémie. „následne, pre roky 2023 a 2024, 
navrhol zvýšenie mzdy s výrazným podielom pohyblivých 
individuálnych zložiek,“ konštatuje hovorca trnavskej Psa 
Peter ŠveC.
 Podľa finančného analytika Finlord, borisa ToMčIaka, 
je veľkým problémom, na ktorý odborári všetkých auto-
mobiliek stále narážajú, rozdiel medzi výškami miezd na 
slovensku a v západnej európe, pričom zamestnanci  pra-
cujú na podobných pracovných pozíciách. aby mohli auto-
mobilky slovákom pridať, tak by napríklad vo Francúzsku 
museli obmedziť rast platov. „k tomu musíme zobrať do 
úvahy súčasnú krízu a značný pokles zisku výrobcov vo-
zidiel. dohoda o zvýšení miezd by sa určite rodila ľahšie  
v období hospodárskej expanzie,“ tvrdí analytik, podľa kto-
rého je na slovensku aktuálne priestor na zvýšenie miezd. 
no len za predpokladu, že sa bude zvyšovať efektivita vý-
roby.

Cez víkend dobiehajú straty
 Predstava odborárov je však jasná. okrem každoroč-
ného 70 eurového zvýšenia miezd požadujú vernostné 
odmeny pre zamestnancov, ktorí v závode odpracujú viac 
ako 20 rokov, a tiež chcú ponechať v nezmenenej forme 
nástroj flexibility – konto pracovného času. „zamestnáva-
teľ chce totiž podmienky upraviť tak, aby v prípade potre-
by vedel manipulovať s pracovným časom zamestnancov 
viac ako doteraz,“ konštatuje M. MInÁreCh.
výroba, ktorá podľa vedenia fabriky počas nútenej od-
stávky pre koronakrízu na jar prišla o 72 tisíc vyrobených 
vozidiel, totiž aktuálne dobieha straty. a tak je päťdňový 
pracovný týždeň doplnený aj o výrobu v sobotu a nedeľu, 
pričom sa počas bežných pracovných dní má vyrábať 
spravidla viac ako bežne.
situáciu vo výrobe, dobiehajúcej produkčné straty, má 
podľa odborov sťažovať aj redukcia zamestnancov, ktorá 
sa dotkla viac ako stovky pracovníkov. v dôsledku toho je 
aktuálne vyvíjaný väčší tlak na zamestnancov vo výrobe,  
a to na znižovanie nákladov a na zavádzanie nadčasov.

K malým posunom prišlo
 aj napriek tomu, že sa obe strany na ničom nedohodli, 
k malým posunom prišlo. odborári totiž požadovali okrem 
iného aj zavedenie 14. platu, od čoho nakoniec ustúpili. 
Podnik zas navrhol znížiť tvorbu sociálneho fondu, ktoré-
ho výška závisí od obratu hrubých miezd, a to z 1,5 % na 
zákonné minimum 0,6 %. To by znamenalo omnoho me-
nej príležitostí na benefity pre pracovníkov, no podnik by 
vraj v ťažkom konkurenčnom prostredí ušetril 700 tisíc eur 
ročne a dokázal by tak znížiť cenu vyrobeného vozidla.

A.Fáková

V trnavskom PSA stále bez dohody
 O situácii v trnavskej automobilke Groupe PSA Slovakia sme písali aj v minulom vydaní nášho mesačníka. 
Niekoľkomesačné kolektívne vyjednávanie o výške budúcoročných miezd zamestnancov nepomohol vyriešiť ani 
prizvaný sprostredkovateľ. Kým odbory žiadajú navýšenie základu mzdovej zložky o 70 eur, zamestnávateľ mzdo-
vý rast úplne odmieta. Čo bude ďalej?

 IndustriaLL, v rámci medzinárodného dňa boja pro-
ti násiliu, páchanom na ženách (25. novembra), vyzval  
členské odborové organizácie, aby si tento deň pripo-
menuli a zároveň ho verejne odsúdili. Táto mobilizácia 
je v súčasnom kontexte vypuknutia ochorenia Covid 19  
a hospodárskych dopadov z neho viac ako aktuálna. ne-
gatívne sociálne a ekonomické dopady koronakrízy totiž 
pomáhajú prehlbovať rodové nerovnosti a vedú k náras-
tu rodovo motivovaného násilia.
 už pred pandémiou bolo domáce násilie, páchané 
na ženách, alarmujúco vysoké. Podľa svetovej zdravot-
níckej organizácie (Who) bolo takouto formou násilia 
postihnutých takmer 30 % žien na celom svete. Práve 
v dôsledku sociálnych a ekonomických dopadov koro-
nakrízy  došlo v niektorých krajinách k ohromujúcemu 
nárastu tohto javu, a to až o 40%!

 domáce násilie nie je súkromnou otázkou, je to aj 
štrukturálna a spoločenská otázka. I keď domáce násilie 
zväčša začína doma, môže mať dopad aj na svet práce. 
aj preto mnoho odborových európskych centrál prijíma 
opatrenia na riešenie domáceho násilia, a to prostredníc-
tvom vzdelávania, zvyšovania povedomia svojich členov, 
podpory obetí domáceho násilia medzi ich členmi, zriaďo-
vaním dôverných liniek a rokovaniami so zamestnávateľ-
mi – aj o vhodných opatreniach pre obete a pozostalých.

25. NOVEMBER - ODBORY HOVORIA „NIE“ NÁSILIU, 
PÁCHANOM NA ŽENÁCH!

ODBORY ODSUDZUJÚ AKÉKOĽVEK NÁSILIE!

Pripravila M.Sitárová, 
Úsek medzinárodných vzťahov OZ KOVO, red.upravené

25. noveMber 
– dEň bOJA PROTI 
NÁSIlIu NA žENÁCH!
 Európske odborové zväzy jednoznačne odsudzujú násilie a obťa-
žovanie, ktoré zažívajú ženy na celom svete, a sú pripravené po- 
môcť tento jav odstrániť.
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Inštruktor v autoškole sa pýta mladej 
adeptky:
- Sle na, o sa stane, ke  zdvihnete 
avú nohu?

- Uvo ním spojku.
- Výborne! A o sa stane,                        
ke  zdvihnete pravú nohu?
- Uvo ním brzdu.
- Dobre! A o sa stane, ke  zdvihnete 
obe nohy naraz? - zažartuje inštruktor.
Sle na sa za ervená, usmeje sa             
a odpovie:
(Dokon enie tvorí tajni ku krížovky.)

www.scalpermedia.sk www.facebook.com/krizovkysusmevom

Krížovky s úsmevom

Posledný meter toaletného papiera by mal byť 
farebný. aby ľudia vedeli, že už idú na rezervu...

nnn

Manželka začala s vianočným upratovaním. 
nekompromisne vyhadzuje z domu všetko, čo je 
zbytočné. Ja a kocúr sa snažíme byť neviditeľní...

nnn

rozprávajú sa dve kamarátky: „Pripravila som mužovi 
taký večer, že bude zo mňa šalieť!“ hovorí jedna.

„Áno? a čo si vymyslela?“
„skryla som mu ovládač od televízora.“

nnn

„keď som bol mladší, ráno i večer za mnou behali 
ženy.  všetky - mladé i staršie.“

„a prečo teraz už nebehajú? stratil si sexepíl?“
„To nie, ale už nepracujem ako vodič 

v prímestskej doprave.“
nnn

„Pán doktor, chcem sa rozviesť! 
Môj muž je impotent!“

„ale, ale, snáď to nebude až také zlé. čo mu varíte?“
„najčastejšie zemiaky.“

„Milá moja a divíte sa? veď v tých je škrob 
a so škrobom dáte do pozoru iba goliere na košeli!“

nnn

do kníhkupectva vkráča chlapík a hovorí: 
„dobrý deň. Prosím si knihu doma rozhoduje muž!“

Predavačka odpovedá: „vážený pane, rozprávky 
máme na poschodí.“

nnn

Povzdych nešťastnej  ženy: 
„už, ma nebaví, že som v tejto domácnosti jediná, 
kto varí, perie, upratuje... akože o.k., bývam sama, 

ale aj tak!“
nnn

Lenin mal pravdu. 
socializmus sa ukázal ako éra elektriny: 

do práce sa chodí s odporom, na plat sa čaká s napä-
tím a vedenia se dotknúť nemôžeš.

Zasmejme sa

 slováci nie sú spokojní s výškou svojho dôchodku. 
väčšina by chcela mať dôchodok oveľa vyšší, ako aktuál-
ne má alebo ako im vychádza pri dovŕšení dôchodkového 
veku. Vysnívaná penzia Slovákov sa pohybuje na úrovni  
1 200 eur. Tak to ukázal prieskum agentúry Focus.
 Takmer dve tretiny Slovákov si predstavujú ideálny 
dôchodok vyšší ako 900 eur. z toho 39 % by chcelo po-
berať dôchodok v rozmedzí 900 až 1 300 eur a jedna štvr-
tina budúcich penzistov si predstavuje ideálny dôchodok 
dokonca vyšší ako 1 300 eur. 
 Priemerný starobný dôchodok, ktorý vypláca Sociál- 
na poisťovňa, pritom aktuálne dosahuje 487 eur. aby 
si slováci udržali kvalitu života na dôchodku a minimálne 
takú životnú úroveň, akú majú počas aktívneho pracovné-
ho života, potrebujú mať priemerný dôchodok aspoň na 
úrovni priemernej čistej mzdy v hospodárstve,“ tvrdí ge-
nerálny riaditeľ Partners Investments, Maroč ovčarIk.
 Priemerná hrubá mzda na Slovensku je aktuálne 
1 088 eur mesačne, priemerný Slovák tak  v čistom 

zarába 833 eur. Podľa analytičky andrey kasanICkeJ 
sTrakoveJ z Partners Group sk sa pri súčasnom nasta-
vení dôchodkového systému slováci svojho vysnívaného 
dôchodku zrejme nedočkajú. 
 budúcim penzistom odchádza každý mesiac z hrubej 
mzdy 18-percentný odvod na dôchodok do sociálnej po-
isťovne. časť z toho, 5 percent z hrubej mzdy, smeruje do 
druhého piliera, ak doň vstúpili a ak sú aj v treťom, dobro-
voľnom pilieri, do tohto piliera im smerujú približne 2 per-
centá z hrubej mzdy. Podľa odborníkov je dôležité začať sa 
zaoberať spôsobmi, ako doplniť nároky budúcich dôchodcov 
o ďalšie piliere, a nespoliehať sa len na dôchodok od štátu.
 „akákoľvek dôchodková reforma a možnosti štátu pre-
to prinesú len kozmetické úpravy dôchodkov. ak chceme 
mať dôchodky, ktoré nám neznížia životnú úroveň ani na 
penzii, neostáva nám nič iné, iba sa spoliehať na seba  
a začať si počas aktívneho pracovného života odkladať,“ 
uzatvára a.kasanICkÁ sTrakovÁ.

Sita, upravené redakciou

Aký je vysnívaný dôchodok Slovákov?


